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Szabályozás 
  
 Talán nem kellene illúziókat kergetnünk. Míg a mezőgazdaság a 2007. év 
végi – 2008 év eleji bevételéből él, melyet a mezőgazdasági gépvásárlások 
jelentős emelkedése is alátámaszt, – addig a gazdasági válság hatásai nem 
késlekednek megjelenni. Kevesebb élelmiszerfogyasztás, az alapanyagok 
árainak nagymértékű csökkenése, szigorúbb feltételű hitelek, még erősebb 
konkurencia az újonnan megjelent termelő országok részéről… ezek egy olyan 
koktél összetevői lennének, melyekhez fel kell készülni.  
 Ahhoz, hogy szembenézzünk mindezzel, nem remélhetünk több 
közbenjárást a hatóságok részéről, legyen az francia vagy európai. Csak azért, 
mert nem emlegetnek még több szükséges pénzügy szabályozást, nem kell azt 
hinni, hogy a politikusok ugyanígy fognak viszonyulni az agrárpiachoz is. 
Mindazok akik így gondolják, tévednek. A Mariann Fischer Boel vezetése alól 
való felszabadulás által kiváltott lelkesedést egyáltalán nem zavarta meg a 
pénzügyi válság. Sem az északi, sem az angolszász országok nem mutatnak 
semmiféle pozitív hozzáállást az agrárpiacok szabályozási politikája felé. Ami 
még ennél is rosszabb: több költségvetési eszközt fognak szánni a pénzügyi 
politikára, és kevesebbet a többire.  
 A mezőgazdaságnak saját magának kell majd megtalálnia a módot az 
újonnan jelentkező kockázatok kivédésére. Nincs más lehetősége, mint hogy 
még jobban csoportba szerveződjön, még többet fektessen eszközökbe és az 
ágazatokba, pénzügyi eszközöket vagy biztosítást teremtsen a kockázatok 
csökkentésére, hozzáadott értéket teremtsen az innovatív termékeknek 
köszönhetően, képes legyen értékben többet érni vagy különbséget mutatni az 
exportpiacokon. Ha az agrárvilág továbbra is azt hiszi, hogy ez a politika fogja 
megmenteni, akkor fennáll a veszélye, hogy csalódni fog. 
 
 Hervé Plagnol főszerkesztő vezércikke 
 
Forrás: Agrapresse 3172. szám, 2008. október. 13., 3. oldal (K.N.) 
 
Az EU egy alternatív megoldást keres a sürgős támogatások 
finanszírozására 
 
 Az Európai Bizottság – a 2008 és 2009 során a fel nem használt 
agráralapokból való egy milliárd euró kivétele a fejlődő országok 
élelmiszerárainak növekedése miatt kiváltott negatív hatások 
megakadályozására vonatkozó – javaslata nagy visszhangot váltott ki. Az 
Európai Parlament és a Huszonhetek egy alternatív megoldást keresnek majd a 
költségvetés november 21-i véglegesítése alkalmával. 
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 A fejlődő országok élelmiszer válságának leküzdésére szánt egy milliárd 
eurós pénzügyi forrás sorsa még mindig bizonytalan. Azonban egyre inkább 
megerősítést nyer úgy a Huszonhetek mint az Európai Parlament által, hogy a 
fel nem használt agráralapok mozgósítására szánt javasolt finanszírozási eljárás 
nem alkalmazható a jelenlegi helyzetben. Számos tagállam kéri, hogy az 
alapokat inkább a 4-es tétel szerint (EU, mint világviszonylatban fontos 
szereplő) vonják le. Ez magában foglalhatná a rugalmassági eszköz 
igénybevételét (200 millió euró évente) valamint a sürgősségi támogatást (239,2 
millió euró 2008-ban és 244 millió 2009-ben). A Bizottság továbbra is kitart 
azon álláspontja mellett, mely szerint a rendelkezésre álló rész jelentéktelen. 
Több tagállam az alapok könnyebb mozgósítása végett három évre elosztott 
finanszírozást javasolt. Minden parlamenti képviselő egyetért Kyosti Virran 
(Finnország) beszámolójával, mely a 2008-as költségvetést egy új sorral 
egészítené ki: „gyorsválasz a fejlődő országok élelmiszerárainak emelkedésre”. 
 
Forrás: Agrapresse 3173. szám, 2008. október. 20., 15. oldal (K.I.) 
 
A 91/414-es direktíva felülvizsgálata: az ipar képviselői szerint jól 
látható az élelmiszerárak növekedésének kockázata 
 
 A Európai Növényvédelmi Egyesület (ECPA) részéré az Eurocar 
kabinetje által készített tanulmány szerint, „a gabonafélék és a zöldségek ára 
együttesen emelkedhet 73-104%-kal” a 91/414-es európai direktíva 
felülvizsgálata nyomán, mely a növényvédelmi termékek piacra való 
kijuttatásának értékelését és engedélyezését  tartalmazza. Ezt foglalja össze az 
Ipari Növényvédelem Egyesülete (UIPP) október 9-i közleménye. 
Franciaországban, az emelkedés mértéke a vizsgálat szerint 20% és 69% között 
várható a búza esetében, valamint 19% és 55% között a burgonyánál. A 
direktíva felülvizsgálatának további következménye lehet a terméshozamok 
csökkenése, amely számokban kifejezve 15% és 44% a burgonya esetében – az 
Europacar adatai szerint. Az UIPP és ECPA vezetői szeretnék tehát, ha Brüsszel 
a lehető leghamarabb tanulmányozná a szabályzat jövőbeli hatását. 
 
Forrás: Agrapresse 3172. szám, 2008. október. 13., 34. oldal (M.I.) 
 
A minőség, a KAP egy elfelejtett ügye 
 
 Az Európai Bizottság fáradhatatlanul újra megismétli: az EU 
mezőgazdaságának jövőjét a termékeinek minősége fogja meghatározni, mint 
azt a világ más részein már felismerték. Minden, a fejlődő országok 
tömegtermelése ellen indított próbálkozás, nevezetesen a Brazíliával szembeni, 
kudarcba fulladt – állítja a Bizottság. Ugyanakkor a jóakarat ellenére – a 
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minőségről szóló zöld könyv megalkotása és az azt követő néhány, egy adott 
területre jellemző termékekre vonatkozó kísérő intézkedés – Brüsszel meg fogja 
őrizni a „made in Europe” elsőbbséget és a jelentős világpiaci részesedését. A 
minőségről szóló valódi vita a KAP felülvizsgálata és a jövőjéről szóló 
elképzelések nyomán merült fel. Természetesen meg kell erősíteni az 
eredetigazolások védelmét szolgáló jogi eszközöket, küzdeni kell az elnevezések 
pontos használatáért. Ugyanakkor hogyan lehet ezt megoldani, ha az EU 
jelentősen kibillenti mezőgazdaságát egyensúlyából például a tejszektor 
termelési eszközeinek megnyirbálásával? Ha a Bizottság a minőségről akar 
beszélni, komoly megbeszélést kell például kezdeményeznie a 
kiskereskedelemről és a néhány nagy bevásárlóközpont által hozott ellentétes 
irányú (nagyon alacsony) árajánlatokról. Valamint a gazdálkodók és a 
kereskedelem közti kiegyensúlyozott kapcsolat érdekében, amennyire csak 
lehetséges, továbbra is fenn kell tartania néhány védelmező mechanizmust. A 
minőség és a szabályok nélküli állapot nem fér össze. (Agra Europe) 
 
Forrás: AgraPresse 3172. szám, 2008. október 13., 10. oldal (K.I.) 
 
Föld és civilizáció: a termelés fokozására irányuló rendszertől az 
elégtelen élelmiszerellátásig 
 
 A Föld és Civilizáció (Sol et Civilisation) október 9-i párizsi 17. ülése 
alkalmával egy hozzászóló, egy gazdálkodó összefoglalta az elmúlt 40 évi 
fejlődést, felidézve a produktivizmusból az elégtelen élelmiszerellátásig tartó 
folyamatot. Bernard Guidez, tarn-i gazdálkozó és a Farre hálózat elnöke 
(Környezetvédelmet figyelembe vevő észszerű mezőgazdasági gyakorlat 
fóruma) a következőképpen foglalta össze az elmúlt 40 évet: termelni hogy 
termelhessünk, majd termelni hogy megsemmisíthessük az árut, aztán termelni 
hogy elkápráztassunk és végül termelni hogy kielégítsünk. „A 70-es években a 
KAP és a kormányok a termelés fokozását sürgették. Válaszoltunk a 
megrendelésre”. Ez volt az első fázis. A második lépcső a kergemarhakór 
idejére, a 90-es évek elejére és az ezredforduló éveinek elejére tehető. Ezután a 
gazdálkodóknak gyorsan kellett válaszolniuk a „társadalmi” kérésre, vagyis 
egyre inkább egészségeset kellett termelni, minőségit és ökológiait (harmadik 
fázis). Végül, néhány éve, de 2007 óta különösen a világszintű 
élelmiszerkereslet növekedése elégtelen élelmiszerellátást okoz. 
 
Forrás: AgraPresse 3172. szám, 2008. október 13., 51. oldal (K.I.) 
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Tejkvóta: hét tagállam túllépte a referenciaértéket 
 
 Olaszországnak, Németországnak, Írországnak, Hollandiának, 
Ausztriának, Ciprusnak és Luxemburgnak büntetést kell majd fizetniük, 
összesen 338 millió euró értékben, amiért túllépték tejkvóta értéküket a 
2007/08-as kampány során. Az összes túltermelés mennyisége 1,2  millió tonna, 
vagyis 53%-kal több, mint 2006/07-ben. Mint minden évben a legjelentősebb 
bírság – ami idén 160,2 millió euró értékű –, most is Olaszországot illeti, 
melynek túltermelése mintegy 5,6%, vagyis 557 000 tonnával több, mint a saját 
kvótája (10,22 millió tonna). Németország számlája hasonlóan magas, őket 101 
millió eurós bírság sújtja, a túllepés mértéke (365 516 tonna) továbbra is tetemes 
a kvótájához képest (28 millió tonna). Franciaországban a beszállítások 341 000 
tonnával maradtak a nemzeti kvóta alatt (24,1 millió tonna). 
 
Forrás: Agrafil 2008. október. 14. (K.N.) 
 
A kukoricatermesztők sajnálják, hogy Brüsszelben „hiányzik a 
flexibilitás és az aktivitás” 
 
 Az európai kukorica felvásárlási ár erős romlását kiemelve, az európai 
kukoricatermesztők a piaci eszközök további fenntartását és az importjogok 
visszaállítását szeretnék. 
 A szeptemberben, Pauban (Dél-Franciaország) tartott értekezleten, a 
Kukoricatermesztők Európai Szövetsége (CEPM) arra kérte az Európa 
Bizottságot, hogy mihamarabb erősítsék meg a piacszabályozási eszközöket. 
Gyors reakció nélkül, Európa jelentős teret fog veszteni kukoricatermesztését 
illetően és ezzel összefüggésben függősége emelkedni fog az állati termékek 
előállítását illetően az EU-n kívüli országokkal szemben – mutatott rá a CEPM. 
Ez a szervezet sajnálja Brüsszel aktivitásának hiányát, szerinte „tavasszal csak 
ürügyül hozták fel a piac tartós emelkedésének lehetőségét, hogy ezzel 
javasolják a piacszabályozási eszközök végleges eltörlését”. A KAP 
felülvizsgálata során bebizonyosodott, hogy az intervenció mechanizmusát nem 
kell lerombolni – magyarázták a kukoricatermesztők, akik az ugaroltatás 
fenntartását, mint a kínálat egyik fő szabályozó eszközét továbbra is fenn 
szeretnék tartani. A CEPM azt is kiemelte, hogy  nem ért egyet a közvetlen 
támogatások modulációjának növelésével (a támogatások átcsoportosítása a 
vidékfejlesztés javára), és úgy vélte, hogy minden kritérium  „teljesül a 
gabonafélék import vámilletékeinek újbóli bevezetéséhez, különösen a kukorica 
esetén”. „Az előrejelzések – folytatta – az árfolyam esés tartós tendenciáját 
mutatják”. A kukorica árfolyama (FOB, Bordeaux) 136 euró/tonnára emelkedett 
2008. október 6-án, ellentétben a tavalyi 226 eurós árfolyamhoz képest. 
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 A CEPM a következő kukoricatermelő országokat képviseli: 
Németország, Bulgária, Spanyolország, Magyarország, Franciaország, Románia, 
Olaszország, Lengyelország, Szlovénia és Szlovákia.  
 
Forrás: Agrapresse 3172. szám, 2008. október. 13., 27. oldal (M.I.) 
 
Befagyasztott agráralapok brüsszeli átutalása 
 
 A bulgár kormány elkezdte a SAPARD (Agrár előcsatlakozási program) 
közösségi program támogatásaiból kimaradt gazdák nemzeti költségvetésből 
történő pénzvisszatérítését az európai alapok rossz felhasználása miatt az EU 
által Szófiára kivetett büntetések után. Az átutalások tizenhárom befagyasztott 
projektre vonatkoznak, összesen 767 000 euró értékben.  
 Közel 600 bulgár gazda – akiknek jóváhagyták a SAPARD alapokból 
folyósítandó támogatását – nem tudta kivitelezni tervét, sőt a teljes 
fizetésképtelenség fenyegette őket. Ugyanis számítottak erre a támogatásra az 
alkalmi összevont hiteleik visszafizetése során.  
 Az agráralapok végrehajtó igazgatója, Atanas Kantchev szeretné a 
határidőt egy évvel meghosszabbítani. Ugyanis a bulgár adminisztráció nem 
rendelkezik elegendő kapacitással, hogy az év végére több, mint 809 projektet 
(157 millió euró értékben) elemezzen, melyeknek a megvalósítója a SAPARD 
program finanszírozására vár. E tervek közül 474 van befagyasztva, 102 millió 
euró értékben. 
 
Forrás: Agrapresse 3173. szám, 2008. október. 20., 10. oldal (K.I.) 
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